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EXTRAS 

din stenograma ședinței Senatului din 3 mai 2023

Doamna Silvia-Monica Dinică:

Și declarația politică este „Despre o oportunitate ratată” - oportunitatea de a discuta despre 

soluțiile corecte din educație sau ceea ce s-a întâmplat la Comisia de învățământ din Camera 

Deputaților săptămâna trecută.

Săptămâna trecută au continuat discuțiile pe legile educației, discuții începute cu o săptămână 

înainte. Teoretic, am bifat o săptămână de dezbateri și discuții în comisie. În realitate, s-au făcut 

modificări mici, superficiale, care nu rezolvă și nu ating problemele din educație.

Mai mult decât atât, aflăm că World University Rankings a publicat săptămâna aceasta 

clasificarea. Clasificarea ne arată că universitățile românești au ratat, pentru prima dată în ultimii șapte 

ani, intrarea în top 100. De ce spun că au ratat? Pentru că doar două universități au mai rămas acolo. 

Singurele care au mai rămas în top sunt Universitatea „Babeș-Bolyai” de la Cluj și Universitatea din 

București. Pentru prima oară din 2012 nu se mai află acolo lașiul și nu se mai află Timișoara sau 

Politehnica București.

Ce n-am discutat în Comisia de învățământ din Camera Deputaților este despre cum putem să 

îmbunătățim calitatea predării. N-am răspuns la întrebarea studenților - pe care mi-au adresat-o și 

astăzi în cadrul unei întâlniri cu ei - cum facem să-i ajutăm să fie mai bine pregătiți pentru piața 

muncii. Nu le dăm șansa nici să facă foarte multă cercetare. De obicei, echipele de cercetători sunt din 

cadrul universității. Dar am bifat, într-adevăr, un amendament în care le dăm acces la cel puțin o bază 

de date științifice. E foarte mică îmbunătățirea comparativ cu ceea ce am putea să facem.

Cu ce ne-am ales? Cu rectori în funcție care mai pot rămâne încă un deceniu la conducerea 

universităților. Cu faptul că s-au respins propunerile de incompatibilități dintre funcțiile publice alese 

și funcțiile din cadrul universității. Cu limitarea numărului de mandate pentru persoanele din 

conducerea universităților - s-a eliminat... altele decât rectorii... s-a eliminat și acest amendament. Au 

fost votate excepții de la normele de etică universitară. Am deschis și acolo o cutie a Pandorei, unde, 

de fapt, ne vom lupta să se afle toate acele situații în care plagiatul este mai degrabă o regulă decât o 

excepție, și s-au introdus amenzi pentru persoanele care cumpără sau vând lucrări științifice. Dar și 

asta nu face decât să transforme asta într-o goană după vrăjitoare, pentru că de fapt nu modificăm 

esențialul și nu răspundem la nevoia pe care o are în acest moment societatea românească în ceea ce 

privește oferta educațională.



Între timp, cei care au opțiuni se reorientează către țările Uniunii Europene sau chiar mai 

departe, alții abandonează pe parcurs. Probabil că va veni și următorul mandat, în care discuțiile vor fi 

la fel, la capitolul declarații politice mulți dintre colegii mei vor continua să susțină niște mesaje 

corecte, dar va lipsi cu desăvârșire acea modificare care să producă de fapt schimbarea de care, până la 

urmă, cu toții avem nevoie, deși nu ne dăm seama.
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